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podílí i propracovaná konstrukce podvozku 
s  modernizovaným systémem 4CONTROL 
Advanced, který natáčením kol zadní nápravy 
zlepšuje stabilitu vozu v  zatáčkách a  jeho 
obratnost v  městském provozu se skvělým 
poloměrem otáčení 5,2 metru.

Atraktivitu nového modelu Renault Espace 
podtrhuje i nabídka 32 pokročilých asistenčních 
systémů řidiče, bohatá multimediální výbava 
a vyspělá konektivita. Základní cena modelu 
Techno činí 999 000 Kč, špičkový model Iconic 
se na českém trhu prodává za 1 119 000 Kč. 
Pořizovací ceny pětimístné a  sedmimístné 
varianty jsou identické. 

Víc na str. 10

Nový Renault Espace E-TECH full hybrid

Šestá generace modelové řady Renault 
Espace nabízí především komfort, skvělou 
atmosféru v  bohatě vybaveném interiéru 
a vysoce efektivní a hospodárný plně hybridní 
pohon E-Tech o celkovém výkonu 200 koní, který 
kombinuje zážehový tříválec 1,2 l, automatickou 
multimódovou převodovku a dva elektromotory, 
z nichž jeden plní funkci startér-generátoru. Na 
rozdíl od svých předchůdců (první generace 
modelu Espace měla premiéru téměř před 
40 lety a dodnes se na celém světě prodalo 
1,3 milionu těchto vozů) se nový Espace jasně 
hlásí do kategorie automobilů SUV a  díky 
moderním technologiích, a především nové 
podvozkové platformě CMF-CD poskytuje pěti 
nebo sedmi cestujícím mnohem větší vnitřní 
prostor, modularitu a bezpečnost.

Při srovnatelných rozměrech s předchozí 
generací je navíc nový Espace o 215 kilogramů 
lehčí, což se pochopitelně odráží v jeho lepší 
ovladatelnosti a nižší spotřebě paliva, která 
se dle výrobce pohybuje v kombinovaném 
provozu v rozmezí 4,6 až 4,9 l/100 km. Největší 
rychlost je 175 km/h a zrychlení z 0 na 100 km/h 
za 8,8 s a objem zavazadlového prostoru až 
1818 l u pětimístné verze se sklopenými zadními 
sedadly. Ta lze mimo jiné posouvat v podélném 
směru o 220 mm a sklápět až do 31°.

Jízda s hybridním pohonem E-Tech je velice 
kultivovaná, na čemž se do značné míry 

více na 
www.autoweek.cz
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Mitsubishi Colt je zpět
Po desetileté přestávce se Mitsubishi 

Colt vrací, poprvé i  s  hybridním 
pohonem. Jméno Colt se u  Mitsubishi 
objevilo již v  roce 1962 pro malá auta 
značky, v Evropě ale až v roce 1978. Nyní 
přichází sedmá generace. Vypadá velmi 
povědomě a není to náhoda. Vychází totiž 
z  aktuálního Renaultu Clio. Naklonování 
rozhodně není na škodu – Clio je jedním 
z nejlepších vozů v segmentu a Mitsubishi 
nabízí Colt za znatelně nižší cenu. Pohon 
má na starosti atmosférický zážehový 
tříválec 1,0 l s  výkonem 49 kW (67 k), 
v nabídce je také turboverze s výkonem 
67 kW (91 k) a  výkonnější hybridní verze 
kombinující zážehový motor 1,6 l se 
dvěma elektromotory a  automatickou 
vícerežimovou převodovkou pro 

maximální výkon systému 106 kW (143 k). 
Zahájení prodeje nového Mitsubishi Colt 
v ČR je naplánováno na začátek příštího 
roku. 

Jeep Avenger s mild hybridním pohonem
Avenger je prvním vozem značky Jeep 

kompletně navrženým a  vyráběným 
v  Evropě, a  to v  italském Turíně resp. 
polských Tychách. Je také určen výhradně 
pro evropské trhy. Toto malé SUV se letos 

stalo nejprodávanějším modelem značky 
v  Německu. Avenger byl navržen na 
platformě Stellantisu CMP2 umožňující 
použití různých systémů pohonu. Avenger 
byl nejprve uveden s  elektrickým 
pohonem. V únoru nabídku rozšířila verze se 
zážehovým motorem. Nyní uvádí variantu 
s  mild-hybridním pohonem. Avenger 
e-Hybrid kombinuje zážehový tříválec 
1,2 l/74 kW (100 k) s  elektromotorem 
o  výkonu 21 kW, který je integrován 
v automatické šestistupňové dvouspojkové 
převodovce DCT, a se 48 V akumulátorem. 
Čistě elektrická jízda je možná pouze při 
rychlosti do 30 km/h nebo při popojíždění 
v dopravních zácpách a při parkování. 
Avenger e-Hybrid bude k  dispozici na 
objednání na většině evropských trhů od 
konce listopadu, ale první dodávky se 
plánují na začátek roku 2024.



Parlament také do zákona vrátil požadavek, 
aby se od roku 2030 prodávaly pouze městské 
autobusy s nulovými emisemi. Města, která 
investovala do alternativních nízkouhlíkových 
paliv pro autobusy, jako je biometan, by však 
získala prodloužení do roku 2035. 

Normy by měly být rozší řeny tak, aby se 
vztahovaly i  na 20 % tzv. profesionálních 
vozidel, která Komise navrhla vyjmout, jako 
jsou popelářské a stavební vozy, domíchávače 
betonu, zametače ulic a malé nákladní vozy 
jezdící ve městech.

Zákonodárci podpořili návrh, aby Evropská 
komise legislativně definovala novou třídu 
těžkých nákladních vozidel, která jezdí výhradně 
na syntetická paliva vyrobená ze zeleného 
vodíku a uhlíku nasávaného z atmosféry a na 
biopaliva. 

Cíle pro emise CO2 u nákladních vozidel a autobusů

Evropský parlament odsouhlasil celosvětově 
nejambicióznější cíle snižování emisí CO2 pro 
výrobce nákladních vozidel a  autobusů 
a zároveň podpořil novou třídu vozidel, která 
jezdí výhradně na obnovitelná paliva.

Podle postoje Evropského parlamentu výrobci 
těžkých nákladních vozidel musí snížit emise 
uhlíku u nově nabízených vozidel o 45 % od roku 
2030, o 65 % od roku 2035 a o 90 % od roku 2040. 
Tyto cíle jsou v souladu s původním návrhem 
Evropské komise. Pokud budou tyto cíle byly 
schváleny, budou kamiony a autobusy s nulovými 
emisemi, tedy poháněné elektřinou nebo 
vodíkem, zaujímat stále větší podíl v nabídce 
výrobců a podíl vozidel se spalovacími motory 
bude klesat.

Vedoucí poslanec Evropského parlamentu 
Bas Eickhout, nizozemský zákonodárce za Zelené, 
bude začátkem roku 2024 jednat s členskými 
státy o fi nalizaci textu zákona v trialogových 
diskusích. „Přechod na nákladní vozidla 
a autobusy s nulovými emisemi je nejen klíčem 
ke splnění našich klimatických cílů, ale také 
zásadním hnacím motorem pro čistší vzduch 
v našich městech. Poskytujeme přehlednost pro 
jedno z hlavních výrobních odvětví v Evropě 
jasnou pobídku k investicím do elektrifi kace 
a vodíku,“ uvedl Eickhout.

více na 
www.autoweek.cz



Startuje anketa Auto roku 2024 v ČR
Jubilejní 30. ročník ankety Auto roku 

v České republice byl zahájen zveřejněním 
seznamu nominovaných vozů, které 
se budou ucházet o  přízeň odborné 
poroty. O  novém držiteli ocenění Auto 
roku 2024 v  České republice rozhodne 
20 členů odborné poroty, zkušení novináři 
reprezentující široké spektrum čtenářů 
a diváků. Způsob volby vychází ze zkušeností 
evropské ankety Auto roku COTY. Už 28. 
listopadu se odborná porota seznámí se 
všemi nominovanými vozy v  rámci jízd 
prvního kola ankety. Na základě hlasování 
budou 5. prosince vyhlášeny vozy, které se 
umístily na prvních pěti místech a postoupí 
tak do fi nále. Hned po novém roce budou 
mít porotci možnost vyzkoušet vybrané 

fi nalisty a  následně hlasovat o  celkovém 
vítězi. Držitel titulu Auto roku 2024 v České 
republice bude oznámen na slavnostním 
vyhlášení 6. února, kde cenu vítězům 
předá, stejně jako loni, ministr dopravy 
Martin Kupka. Do letošního ročníku ankety 
je nominováno celkem 21 vozů 17 různých 
značek, přičemž silné zastoupení mají 
elektrifi kované a elektrické vozy.

Orlen Unipetrol v ČR přejde na benzin BA95 E10
Rafinérská a petrochemická skupina 

Orlen Unipetrol začne od 1. ledna 2024 
na českém trhu distribuovat automobilový 

benzin BA95 s  označením E10. Tento 
benzin obsahuje až 10 % obnovitelného 
paliva vyráběného z hmoty či odpadu 
organického původu. Úpravou kvality 
benzinu na úroveň E10 Orlen Unipetrol 
rovněž harmonizuje dodávky ve 
středoevropském regionu. Slovensko 
a  Maďarsko zavedly E10 v  roce 2019 
a Rakousko v roce 2023. Česko a Polsko 
přecházejí na úroveň E10 od roku 2024. 
Palivo E10 je směs, která je složena 
z klasického benzinu a až 10 % ethanolu, 
který však může být zastoupen i v podobě 
ethyl terc-butyletheru (ETBE). Tento 
ethanol je získáván z obnovitelných zdrojů, 
což snižuje emise skleníkových plynů. 
Benzin E10 lze tankovat téměř do všech 
automobilů vyrobených po roce 2005, 
kdy vstoupila v  platnost norma Euro 4. 
Víc k tomu na str. 12

více na 
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Pouze tři elektromobily pod 30 000 eur

Navzdory tvrzení předsedkyně Evropské 
komise Ursuly von den Leyenové, že EU zaplavují 
laciné čínské elektromobily, nabídka cenově 
dostupných vozů s elektrickým pohonem zůstává 
v Evropě velmi malá. Většina výrobců se zaměřuje 
na větší a dražší vozidla. V Německu jsou v prodeji 
pouze tři elektromobily od velkosériových 
výrobců s cenou nižší než 30 000 eur (735 000 Kč). 
Německý autoklub ADAC je hodnotil z hlediska 
zpracování, jízdních vlastností, spotřeby a dojezdu 
i bezpečnosti. 

Fiat 500e vyšel ze srovnávacího testu 
jako jasný vítěz s celkovým hodnocením 2,5 
a dokazuje, že i malá auta mohou nabídnout 
dobrou úroveň bezpečnosti. Má moderní systémy 
aktivní bezpečnosti, jednak si vede dobře 
i v nárazových testech. Kritiku zaslouží omezený 
dojezd, omezená konektivita a nejvyšší cena 
v testovacím poli 29 990 eur (734 500 Kč).

Renault Twingo E-Tech Electric ztrácí kvůli 
neúplné bezpečnostní výbavě (hodnocení 4,1). 
Značné mezery má především v asistenčních 
systémech, chybí i dnes již samozřejmý asistent 
nouzového brzdění.

Dacia Spring Electric 65 se prosazuje pouze 
svou relativně dostupnou cenou a nejlepším 

dojezdem. Přestože je standardně dodávána 
s důležitými asistenčními systémy, v nárazových 
testech Euro NCAP získal pouze jednu z pěti 
možných hvězdiček. Také svou nestabilní jízdou 
výrazně ztrácí a výkonem se navíc jen částečně 
hodí k použití na dálnici.

S omezeným dojezdem 150 až 195 km jsou 
všechna tři tato vozidla vhodná především do 
měst. Možnost rychlonabíjení CCS pro Dacii 
je pouze za příplatek, u Twinga vůbec. Pouze 
Fiat lze standardně nabíjet výkonem až 50 kW. 
Všechny tři ovšem vynikají vynikající efektivitou 
využití elektrické energie, přičemž Dacia Spring je 
v tomto ohledu absolutně nejlepším v současné 
době dostupným elektromobilem na evropském 
trhu.

Zatímco Renault Twingo E-Tech Electric stojí 
28 000 eur (686 000 Kč), jeho protějšek na benzin 
se srovnatelnou výbavou je k mání od 18 700 
eur (460 000 Kč). Dacia Spring Electric 45 je 
k dispozici od 22 750 eur (557 000 Kč), testovaná 
verze Spring Electric 65 stojí 24 550 eur (600 000 
Kč) a je výrazně levnější než její oba konkurenti. 
Elektrická Dacia však stojí výrazně víc než ještě 
větší Sandero s motorem na benzin, kterou Dacia 
v Německu nabízí od 11 300 eur (277 000 Kč).

více na 
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Nerovný boj o budoucnost mobility

Právě v yš lo  l i s topadové v ydán í 
magazínu Autoservis & mobilita. Magazín 
je volně ke stažení na https://www.

autoservismagazin.cz/projects/Banery/AS-
bok/as-listopad-2023/as-listopad-2023.pdf.

Pro ukázku přinášíme jeho úvodník.
Evropské automobilky si stěžují, že v Bruselu 

nikdo neposlouchá jejich námitky proti stále 
obtížněji splnitelným emisním ale i bezpečnostním 
standardům. Přitom je to do značné míry i jejich 
vina.

Výrobci automobilů mají mnoho společných 
zájmů, které se snaží prosazovat prostřednictvím 
lobbistické organizace ACEA. Jenže současně jsou 
také konkurenty, kteří mají často velmi protichůdné 
zájmy a  zaujímají rozdílné pozice. Smyslem 
jejich existence totiž je generování zisku pro své 
akcionáře. Přitom hraje významnou roli vlastnická 
struktura a vliv odborů. Jiný přístup mají společnosti 
s  rozhodujícím vlivem na své rozhodování ze 
strany státu, jiný společnosti s významným vlivem 
akcionářů z Číny a úplně jiný společnosti, v nichž 
mají silné postavení investoři, kteří svůj majetek 
získali a rozmnožují těžbou ropy a zemního plynu.

Výrobci automobilů přitom mezi sebou dnes 
nebojují ani tak o podíl na trhu, jako o přístup ke 
zdrojům, aby zvládli přechod k elektromobilitě 
spojený s  rostoucím nedostatkem klíčových 
surovin. Významnou roli hraje jejich postavení 
v Číně, která kontroluje přes 60 % těchto zdrojů. 
Podpora čínského automobilového průmyslu 
v době nedávno minulé už dnes v Pekingu 
nikoho nezajímá, protože dnes se oceňují 
investice do vývoje a podpora tamního rozvoje 
nejmodernějších technologií.

Čína má v současné době zásadní roli nejen 
pro výrobce automobilů, ale mnohem víc pro 
jejich dodavatele. Většina čínských aut, bez 
ohledu na jejich pohonné jednotky, ve velké 
míře využívá komponenty od evropských, resp. 
globálně působících dodavatelů. Ti v Číně nejen 
vyrábějí, ale nové technologie i vyvíjejí. Takže 
snaha EU omezit dovoz elektromobilů z Číny ve 
skutečnosti postihne i evropské společnosti.

Boj o budoucnost evropského automobilového 

průmyslu v  Bruselu v  poslední době svádějí 
především dvě dámy – Siegrid de Vriesová za 
Sdružení evropských výrobců automobilů ACEA 
a Julia Poliščanova, ředitelka sekce elektromobility 
nevládní organizace Transport & Environment. 
De Vriesová jen reaguje na rozhodnutí Evropské 
komise a  Rady a  diplomaticky zdůrazňuje 
připravenost automobilového průmyslu podílet 
se na dekarbonizaci. Naproti tomu Poliščanova 
se svými kolegy neustále zásobuje média 
informacemi o tom, jak automobilová doprava 
škodí a zabíjí bezmocné občany Evropy.

ACEA je ve svém úsilí osamocená a často 
zaujímá protichůdné pozice než představitelé 
výrobců autodílů CLEPA a nezávislých výrobců 
autodílů FIGIEFA. Transport & Environment 
pracuje ve shodě s desítkami dalších nevládních 
environmentálních skupin z  velké části 
fi nancovaných z rozpočtu EU. Tyto organizace 
zveřejňují spoustu analýz a studií, v nichž dokazují 
svou jedinou pravdu aniž by se obtěžovaly 
dokládáním zdrojů, protože místo toho se 
odvolávají na sebe navzájem.

Ing. Vladimír Rybecký, šéfredaktor

více na 
www.autoservismagazin.cz



Vratislav Kulhánek oslavil osmdesátiny
Jedna z  nejvýraznějších postav 

managementu mladoboleslavské 
automobilky Škoda, ale i české automotivní 
sféry, Ing. Vratislav Kulhánek dr. h. c. mult., 
se dožívá plný síly a elánu osmdesátky.

Rodák z Českých Budějovic vystudoval 
Vysokou školu ekonomickou v  Praze 
a European Busienss School. Je současně 
držitelem čestných doktorátů na několika 
univerzitách. Od roku 1984 pracoval 
v podniku Motor Jikov České Budějovice, 
a  když jej převzala společnost Robert 
Bosch, stal se v  letech 1992 až 1997 
výkonným ředitelem tohoto závodu.

V  roce 1997 byl po tragické nehodě 
Ludvíka Kalmy vybrán na post předsedy 
představenstva a  následně předsedy 
dozorčí rady automobilky Škoda Auto, ve 
které působil do roku 2007. Za deset let se 
významně zapsal do moderní škodovácké 
historie. Byl posledním českým šéfem 
automobilky Ve stejném období byl také 
prezidentem Sdružení automobilového 

průmyslu. Mezi roky 2004 až 2008 stál také 
v  čele Českého svazu ledního hokeje, 
působil rovněž ve výkonném výboru 
Českého olympijského výboru, Správní 
radě Karlovy univerzity, Vědecké radě 
Vysoké školy ekonomické a v řadě dalších 
institucí.

Po skončení angažmá ve Škodě Auto 
působil jako předseda správní rady 
společnosti AAA Auto, byl prezidentem 
Czech Institute of Directors, členem 
výboru Asociace exportérů, dozorčí 

rady Pojišťovny 
Kooperativa nebo 
jako poradce v Tatra 
Trucks. I  na prahu 
své osmdesátky 
je stále velmi 
aktivní, věnuje se 
nadále poradenské 
činnosti, sportuje 
a  překypuje životní 
vitalitou.

Generálním ředitelem Svazu průmyslu 
a dopravy ČR se od 1. ledna 2024 stane 
Daniel Urban. Dosavadního předsedu 
představenstva Ocelářské unie do funkce 
jmenovalo představenstvo Svazu na 
mimořádném říjnovém jednání. Daniel 

Urban v  čele SP ČR nahradí Dagmar 
Kuchtovou, která je generální ředitelkou 
od roku 2014 a  na základě vlastního 
rozhodnutí na konci letošního roku z pozice 
odchází. Urban přichází coby předseda 
představenstva Ocelářské unie, která 
sdružuje všechny hlavní výrobce oceli 
v Česku i na Slovensku. V minulosti působil 
mimo jiné ve společnosti ArcelorMittal 
Ostrava (dnešní L iber ty Ostrava) 
a v energetice. Vystudoval politologii na 
Karlově univerzitě v  Praze a  SUNY New 
Paltz v USA.

Personálie z

více na 
www.automakers.cz

Svaz dopravy a průmyslu bude řídit Urban
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Renault Espace E-TECH full hybrid

Věřte, že za volantem tohoto luxusního 
a prostorného SUV si budete užívat každý kilometr 
jízdy a nic vám nezkazí pocit pohody a uvolnění 
i při delších cestách.

S plně hybridním pohonem E-Tech můžete 
jezdit ve městě z 80 % v ryze elektrickém režimu. 
To vám usnadní nejen automaticky se aktivující 
rekuperační systém (pádly pod volantem si 
můžete zvolit jeden ze čtyř rekuperačních režimů 
brzdění), ale i funkce prediktivní hybridní jízdy, 
která se stará o to, aby byl co nejvíce využíván 
pohon elektromotoru. 

Tlačítkem na volantu MULTI-SENSE si navíc 
můžete vyladit jízdní vlastnosti a projev vozu 
– konkrétně odezvu spalovacího motoru 
a elektromotoru, nastavení podvozku a činnost 
posilovače řízení. K dispozici jsou čtyři režimy: 

Eco, Sport, Comfort a Perso, jimž odpovídá barva 
ambientního osvětlení a displeje na přístrojové 
desce.

Když už jsem se zmínil o  interiéru nového 
modelu Espace, musím vyzdvihnout působivou 
přístrojovou desku s obrazovkou openR ve tvaru 
písmene L, která se skládá z horizontálního 
12,3“ TFT displeje a vertikálního 12“ dotykového 
multimediálního displeje na středové konzoli. 
Mezi další high-tech prvky vozu, jehož výbava 
je odstupňována označeními Techno, esprit 
Alpine a  Iconic, bezesporu patří zajímavě 
tvarovaný multifunkční volant, příplatkové 
panoramatické střešní okno s plochou 1,1 m2

a  špičkový audiosystém značky Harman 
Kardon s 12 reproduktory včetně subwooferu 
v zavazadlovém prostoru.

více na 
www.autoweek.cz



představenstva České leasingové a fi nanční 
asociace.

„Věříme, že tímto krokem se podaří akcelerovat 
zájem fi rem o bezemisní automobily. Členské 
společnosti intenzivně spolupracují s Národní 
rozvojovou bankou na přípravě aktivního 
zapojení do programu MPO a jsou připraveny 
rozvoj elektromobility podpořit,“ doplnil Josef 
Vajsejtl, místopředseda představenstva ČLFA.

Program Podpora Záruka Elektromobilita 
– I. výzva se skládá ze dvou částí. První je 
fi nanční příspěvek na nákup bezemisních vozů 
(elektromobilů a aut na vodík) či dobíječek. 
U osobních vozů může podpora dosáhnout až 
200 000 Kč, u nákladních či vodíkových vozů 
až 300 000 Kč. Na pořízení dobíjecích stanic lze 
získat příspěvek 50 000 až 150 000 Kč. Druhou 
část tvoří bankovní záruka za komerční úvěr, 
kterou poskytne Národní rozvojová banka 
úvěrové společnosti, u které fi rma vůz či dobíjecí 
stanici bude fi nancovat. Firmy budou moci 
žádat o příspěvek u leasingových a úvěrových 
společností, které budou mít uzavřenou 
spolupráci s  Národní rozvojovou bankou. 
Příspěvek lze získat na pořízení osobních vozů 
v hodnotě od půl milionu do 1,5 milionu Kč, 
v segmentu nákladních vozidel platí limit až 
2,5 milionu Kč na jedno vozidlo.

Stát podnikatelům přispěje na nákup elektromobilů

Ministerstvo průmyslu a obchodu (MPO) 
se snaží podpořit bezemisní dopravu novým 
dotačním programem. V  průběhu prvního 
čtvrtletí pří štího roku budou moci firmy 
a živnostníci – pro občany se žádná podpora 
neplánuje – požádat v rámci programu „Záruka 
Elektromobilita – I. výzva“ o fi nanční příspěvek 
a bankovní záruku. 

Program je fi nancován z Národního plánu 
obnovy. Členské společnosti sdružené v České 
leasingové a fi nanční asociaci (ČLFA) aktuálně 
velmi intenzivně spolupracují s Národní rozvojovou 
bankou na přípravě aktivního zapojení do 
programu MPO. 

„Podpora přechodu k bezemisní mobilitě 
je jednou z klíčových priorit ČLFA. Na přípravě 
nové podpory jsme důsledně spolupracovali 
s Ministerstvem průmyslu a obchodu a Národní 
rozvojovou bankou tak, abychom společně 
pomohli urychlit transformaci tuzemského 
vozového parku. Členské společnosti ČLFA 
dnes financují každý čtvrtý nově prodaný 
elektromobil v České republice a věřím, že 
naši členové udělají maximum, aby nově 
zavedený podpůrný program splnil stanovené 
cí le. Zároveň budeme i  nadále usilovat 
o zvýšení dostupnosti elektromobilů také pro 
občany,“ uvedla Jana Hanušová, předsedkyně 

více na 
www.autoweek.cz

více na 
www.autoweek.cz



Benzin se změní, starším autům nebude chutnat
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Nejpozději od Nového roku budeme 
u čerpacích stanic tankovat jiný benzin než 
dosud – s větším obsahem biolihu. Od 1. ledna 
2024 bude benzin Natural 95 u naprosté většiny 
čerpacích stanic v ČR v nejbližší době obsahovat 
10 % biolihu namísto dosavadních 5 %. Pro starší 
auta to nemusí být úplně ideální. „Nebezpečím 
může být zejména koroze palivového systému,“
upozorňují experti Aures Holdings, největšího 
tuzemského prodejce ojetých vozů AAA Auto 
a Mototechna. 

Co může být dobrou zprávou pro životní 
prostředí příliš nepotěší majitele starších vozidel, 
konkrétně těch vyrobených před rokem 2005, 
kdy vstoupila v platnost norma Euro 4. Co tedy 
hrozí starším vozům? „Už u současného naturalu 
E5 s obsahem lihu do 5 % mohou nastat problémy 
s  dlouhodobým skladováním. Maximální 
doporučená lhůta jsou tři měsíce. Problémem 
jakéhokoli paliva obsahujícího líh je totiž jeho 
dlouhodobá stabilita. Líh má snahu vázat vodu 
ze vzdušné vlhkosti. Dalším nebezpečím při 
používání paliv obsahujících etanol je koroze, 
a to zejména palivového systému, spalovacího 
prostoru a výfuku,“ upozorňuje šéf servisní služeb 
Aures Holdings Miloslav Knap. 

Na palivo E5 dokáže jezdit většina i dříve 
vyrobených vozů. Nyní se však situace změní – na 
E10 by neměla jezdit auta vyrobená před rokem 
2005. Neplatí to však bez výjimky – například 
u vozů značky Alfa Romeo je možné tankovat 
benzin E10 až od roku výroby 2011. 

A v čem je hlavní problém? „Palivo E10 vadí 
některým součástkám palivového systému, 
kupříkladu gumovým těsněním a pryžovým 
hadicím, z  nichž jsou l ihem vysávána 
změkčovadla, hadice pak křehnou a mohou 
praskat. Oxidovat mohou i kovová potrubí pro 
vedení paliva. Podobně se můžeme setkat 
s problémy při studených startech a také se 
sníženým výkonem a vyšší spotřebou paliva. 
Starších motorů s karburátory se týká hlavně 
právě snížení výkonu, novější motory, řízené 
lambda sondou, pak mívají vyšší spotřebu – líh 
je méně výhřevný než benzin a kvůli zachování 
výkonu pak řídicí jednotka posílá do palivového 
systému více paliva,“ vysvětluje Knap.

Dalším problémem nového paliva je podle 
něj biodegradace. „Může docházet ke tvorbě 
pevných nebo lepivých nerozpustných úsad, 
jež mohou ucpávat palivové trysky a  filtry 
a  způsobovat tím poruchy chodu motoru, 
zvlášť při delším než tříměsíčním odstavení 
auta. Doporučujeme majitelům starších vozidel, 
aby navštívili autorizované dealery a požádali 
je o  informaci, zda je možné jejich vozidlo 
provozovat na benzín E10. Všem, kterých se to 
týká, doporučujeme přejít na prémiové palivo 98 
až 100 oktanů, kde je ethanol nahrazen složkou 
ETBE (ethyl terc-butylether), protože tato složka 
netrpí takovými neduhy jako už zmíněný ethanol,“ 
dodává Miloslav Knap s tím, že vysokooktanový 
benzin ovšem může být problémem u veteránů 
s pevně nastavených předstihem zážehu.

více na 
www.autoweek.cz



nahradit fosilní paliva čistými alternativami, 
především pokročilými biopalivy z odpadů a zbytků 
nebo syntetickými palivy vyráběnými pomocí 
zeleného vodíku a uhlíku zachyceného z atmosféry. 
Teoreticky by tato paliva mohla zbavit všechny 
druhy motorové dopravy uhlíkových emisí. Jsou 
však k dispozici v mnohem menším množství a za 
mnohem vyšší cenu než jejich špinavější protějšky.

Vzhledem k jejich nedostatku existují mezi 
dopravci vyhraněné názory na to, kdo by měl 
dostat přednost. Zástupci leteckého a námořního 
průmyslu tvrdí, že by měli být první na řadě, 
ale osobní a nákladní automobily by v této 
frontě neměly být vůbec. Jejich argument je 
jednoduchý: silniční vozidla již mají k dispozici 
vhodný prostředek ke snížení emisí v podobě 
elektrifi kace. Letadla a lodě mezitím potřebují 
ekologická paliva, aby se dekarbonizovaly. 
A  vzhledem k  tomu, že potřeba snižovat 
emise v příštích letech poroste, lze očekávat, 
že boj o pozice v pořadí zelených paliv bude 
pokračovat.

Nejnovější přehled zpráv Euractiv o mobilitě 
z celé Evropy. 

Vzhledem k absenci čistých technologií budou 
ke snížení emisí v evropském dopravním sektoru 
zapotřebí ekologická paliva. Debata o tom, který 
druh dopravy by měl být hlavním příjemcem 
těchto paliv, je však stále vášnivější. S výjimkou 
elektromobilů a vlaků (a ano, také cyklistiky 
a chůze) jezdí Evropa na fosilní paliva. Osobní 
automobily, nákladní automobily a autobusy jsou 
závislé na benzinu a naftě. Letadla se vznášejí 
díky petroleji. Těžká ropa pohání lodě.

Vliv fosilních paliv na toto odvětví činí 
z dekarbonizace dopravy jednu z nejzávažnějších 
překážek ekologické transformace. Změna je 
možná, ale naše možnosti jsou omezené. Mohli 
bychom jednoduše snížit množství cestování, 
jak to prosazují ekologicky smýšlející lidé. 
Ale vzhledem k  tomu, že počet cestujících 
v letecké dopravě podle předpovědí překoná 
předpandemickou úroveň, se zdá, že tato 
možnost se pravděpodobně neuskuteční.

Druhou možností je zavést nové bezemisní 
technologie. Elektrická auta a  nákladní 
automobily jsou již na vzestupu, ale u letadel 
a lodí je to složitější. Elektrická letadla mohou 
v  současné době přepravovat jen asi čtyři 
cestující, zatímco komerční letadlo na vodíkový 
pohon teprve bude uvedeno na trh (Airbus 
počítá s rokem 2035). Také kontejnerové lodě 
se potýkají s nedostatkem čistých možností.

Třetí možností je ekologizace technologií, které 
máme v současnosti k dispozici. To znamená 

Druhy dopravy soutěží o přednostní přístup 
k ekologickým palivům
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Rozhodnutí německého soudu 
může ohrozit elektromobilitu

modernizovat ekonomiku s menším množstvím 
veřejných dotací,“ uvítal rozhodnutí, které mu 
pomáhá ospravedlnit kurz nižších veřejných 
výdajů.

Pokud však Německo nesplní své klimatické 
cíle v odvětví dopravy, mohlo by to mít také 
vysokou cenu, protože podle nařízení EU o sdílení 
úsilí by země musela nakupovat emisní povolenky 
od jiných zemí EU, které své cíle překročí. 
Vzhledem k současné trajektorii by to podle 
odborníků mohlo do roku 2030 činit až 30 miliard 
eur. Omezení fi nancování investic do ochrany 
klimatu by se tak mohlo Lindnerovi vymstít.

Ministři, poslanci Evropského parlamentu 
a zástupci průmyslu vyzvali Evropskou komisi, aby 
zahájila zvláštní strategii na podporu využívání 
nočních vlaků v celém bloku. Tvrdí, že nyní je čas 
podpořit tuto nízkouhlíkovou variantu dopravy.

Evropská komise zahájila řízení pro porušení 
povinnosti proti Rakousku, které nedodržuje nová 
pravidla EU týkající se odpadů a standardizace 
železnic.

Přehled nejzajímavějších zpráv Euractivu 
z oblasti dopravy.

Německo, které se již nyní potýká s problémy 
při plnění svých klimatických cílů v  oblasti 
dopravy, by mohlo zaznamenat další neúspěch 
při přechodu na elektrickou energii. Ústavní 
soud v zemi zrušil rozhodnutí vložit 60 miliard 
eur nevyužitého dluhu z  covidové krize do 
klimatického fondu, který měl v příštích letech 
fi nancovat investice do klimatu. Těchto 60 miliard 
eur představuje čtvrtinu celkové částky, která 
zbývá ve Fondu pro klima a transformaci. Ten 
nyní bude muset být buď o tuto částku snížen, 
nebo bude vyžadovat další zdroje fi nancování.

V období 2024 až 2027 měl fond poskytnout 
13,8 miliardy eur na zavádění elektromobility 
a nabíjecí infrastruktury a dalších 12,5 miliardy eur 
na modernizaci churavějící německé železniční 
sítě. Německý ministr fi nancí Christian Lindner 
(FDP/Renew Europe) nicméně vyloučil možnost 
nových daní k překlenutí nedostatku fi nančních 
prostředků a jako nejpravděpodobnější výsledek 
ponechal škrty ve výdajích. „Nyní jsme nuceni 
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